
 

Christianshavns Lokaludvalg er en uafhængig lokal forsamling, der er oprettet af Københavns 

Kommune. Lokaludvalget fungerer som bindeled mellem københavnerne i bydelen og politikerne på 

Københavns Rådhus. 

 
 

 

 

 

Teknik- og Miljøforvaltningen 

 

 

 

Christianshavns Lokaludvalg har gennemgået forslag til 

Udviklingsplan for Christianshavn Vold 2021-2031. Det er en flot 

plan. Det er glædeligt at se, at mange af vores forslag er kommet 

med. Tak fordi I lyttede. I skal både have ros for planen og for 

borgerinddragelsen. 

 

 

Nedenfor er vores kommentarer, som vi håber, der vil blive reageret 

på. 

 

 

Generelt:  

1. Der er ikke nævnt noget specifikt om flere københavnerbænke.  

 

2. Vi ønsker flere bænke opsat, gerne på syd-siden af Elefantens 

Bastion langs vandet, da dette er en af de få strækninger, hvor 

trafikken fra Amager Boulevard ikke er så støjende, og der er sol 

lang tid om dagen.  

 

3. Toiletter ville det være rart at få nogle flere af.  

 

4. Skraldespande som fuglene ikke kan tømme ville være godt.  

 

5. Græsset: Vi vil gerne have så meget som muligt Fælled Græs 

(højt græs) og så lidt som muligt Brugsplæne (lavt græs). F.eks. 

er det ikke nødvendigt at slå græsset på skråningerne.  

 

6. Afbrænding af ukrudt, f.eks. mælkebøtter tidligt om foråret må 

ikke ske, da de er gode for bierne. Generelt bør beskæring af 

buske og planter begrænses, da biodiversiteten skal forbedres.  

 

7. Flere trapper med brosten trænger til nogle kærlige hænder, især 

nedenfor legepladsen på Elefanten.  

 

8. Vi er enige i, at Volden skal være en grøn oase.  

 

9. Vi anerkender, at belysning på Christianshavns Vold er 

forstyrrende for dyrelivet og for oplevelsen af det historiske 

fæstningsværk, men der skal være en balance i forhold til, 

hvordan brugerne oplever sikkerheden på volden.   

29. april 2021 

J.nr. 2021-0114055 
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Spørgsmål, konkrete kommentarer og (forslag til) rettelser 

 

 

Side Der står Kommentarer 

 

10  

og  

47 

Lokaludvalg Christianshavn.  Vores navn er: Christianshavns 

Lokaludvalg  

10 Den sekundære målgruppe ….. her 

kommer borgerne på Christianshavn 

ind under ordet ”andre”.  

Måske kunne det omformuleres til 

f.eks.: Den sekundære målgruppe er 

interessenterne, som f.eks. 

christianshavnere, foreninger, 

forretninger og andre der har 

interesse i den nuværende og 

fremtidige anvendelse og udvikling 

af området.  

 

10  Parkbrugerrådet bør nok udvides 

med Fonden for Lille Mølle, som 

faktisk bor på volden.  

 

10 Andelsforeningerne Ved Mønten, 

ejerboligforeningerne Voldboligerne 

og Panterens Bastion, …  

- Voldboligerne er beskyttede 

boliger og almene, og de 

administreres af det almene 

boligselskab KAB. 

  

- Ejerforeningen Ved Volden kan 

nævnes. 

 

16 Først i 1916 blev en mindre del af 

voldanlægget omkring Lille Mølle 

åbnet.  

Strækningen fra Torvegade til 

Panterens Bastion blev åbnet i 1918, 

og resten af volden fra 

Bådsmandsstræde til Langebro blev 

tilgængeligt for publikum i 1925.  

Panterens Bastion blev dog først 

indlemmet i parkanlægget i 1994 – 

efter bl.a. at have lagt areal til en 

skydeskole i perioden 1877-1966. 

  

Vi forstår ikke helt den grønne 

sætning, da Torvegade – Panteren jo 

er en del af Bådsmandsstræde-

Langebro. Hvad menes?  

20  Det er dejligt, at det stadig ikke 

tillades fiskeri, sejlads, cafe eller 

fugletårne i Parken.  
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20 Oprindeligt har forsvarsvoldene stået 

uden bevoksning, og det er vigtigt, 

for forståelsen af anlægget, at nogle 

strækninger friholdes for bevoksning 

og giver mulighed for at opleve det 

unikke historiske anlæg.  

Betyder det, at der skal ryddes 

skråninger o.lign. nogle steder, som 

ikke er ryddet i dag? Det er IKKE 

godt. Vi kan godt lide buske, træer 

og bevoksning.  

Vi har brug for mere plads til natur / 

biodiversitet (som skaber leve rum til 

insekter, krybdyr, pindsvin, ect.)! 

Desuden kan vi godt lide buske, 

træer og vild bevoksning – det er 

dejligt at have natur i byen.  

 

22 1. Overflødige hegn og låger kan 

fjernes, og eksisterende kan 

renoveres  

 

2. Eksisterende belysning kan 

renoveres med fokus på funktionel 

belysning og mulighed for ny 

belysning på udvalgte steder mhp. 

funktionel belysning 

 

3. Dækningsgravenes anvendelse 

kan ændres, og eksisterende kan 

forskønnes eller nedlægges*  

 

 

 

Spørgsmål 1: Hvad menes med 

”Overflødige hegn og låger”? Det 

fremgår vist (?) ikke på tegningerne. 

 

Spørgsmål 2: Hvorfor menes der at 

være mulighed/behov for ny 

funktionel belysning? Vi mener ikke, 

der skal belysning på Enhjørningens 

Bastion (bilag 2).  

 

Renovering betyder forhåbentlig 

ikke, at belysningen bliver kraftigere, 

for det ønskes ikke.  

 

Belysning forstyrrer dyrenes natteliv 

og opfordrer folk til “at hænge ud” 

og lave støj om natten.  

 

Generelt ønsker vi så lidt belysning 

så muligt.  

 

Spørgsmål 3: Hvad er en 

dækningsgrav og hvorfor skal de 

fjernes? Hvis der menes 

beskyttelsesrum (se side 34), så kan 

det da diskuteres, om nogle af dem 

skal nedlægges. 

  

23 Fuglekasser og insekthoteller kan 

opsættes. Kvasbunker, dødt ved og 

torsoer op til 3 meters højde kan 

efterlades til at styrke 

biodiversiteten. 

  

Det er godt, men det bør sikres, at 

kvas ikke lægges i vandkanten, så det 

glider ud i voldgraven.  
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23 Der kan etableres tre flåder til fugle.  Det er godt.  

 

23 Skovbevoksningen’ på Panterens 

Bastion bevares med sin tætte 

fuldkronede karakter. Hækken 

omkring ’skoven’ kan nedlægges.  

 

Vi ønsker at hække bevares, hvis de 

er med til at øge biodiversiteten.  

Hækkene skal ikke fremstå klippet, 

men vokse vildt. 

23 Hækken og trådhegnet mod 

Krudthuset kan nedlægges for at 

skabe bedre forbindelse mellem de to 

områder.  

Hegnet bør forblive, så hundene ikke 

kan løbe op eller ned, da det er et 

fritløbsområde. Og hvor der er hegn, 

bør der være hæk. Hundene 

begrænses med et hegn, og det er de 

fleste hundeejere glade for. 

  

23 Langs Torvegade skæres buske og 

opvækst ned til under rækværket, så 

udsynet bevares.  

Forslag: Træ-rækken langs 

Torvegade genplantes, så der ikke er 

huller i trærækken.  

 

I skal være opmærksom på, at i 

Torvegade-analysen lægger 

”Mobilitet, Klimatilpasning og 

Byvedligehold” i Teknik- og 

Miljøforvaltningen op til, at 

midterrabatten i Torvegade mellem 

krydset Torvegade-Christianshavns 

Voldgade og Christmas Møllers 

Plads skal være grøn med træer. 

 

27  Spørgsmål: Er dette billede fra 

Stadsgraven/Christianshavn og da 

hvor?  

 

28 Arrangementer, hvor der er 

kontinuerlig afspilning af 

højtalermusik samt koncerter og 

elektroniske musikarrangementer, 

kaldes tilsammen 

’højtalerarrangementer’.  

På Christianshavns Vold er det kun 

Enveloppeparken som er fundet 

egnet til dette.  

 

Hvad betyder det for vores Sankt 

Hans-arrangement og lign. på 

Elefantens Bastion?  

28 De fleste arrangementer, herunder 

opstilling af borde, stader, små vogne 

o.lign., betragtes som midlertidige 

ændringer i henhold til 

Er dette en ændring fra nu?  

Forhåbentlig ikke, da Elefantens 

Bastion har traditionelle 
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museumsloven og vil derfor også 

kræve dispensation fra Slots- og 

Kulturstyrelsen.  

 

arrangementer f.eks. Sankt Hans og 

Biens Dag.  

36  Belysning: Der mangler belysning 

langs Torvegade for enden af 

Enveloppeparken langs Torvegade. 

Det er ikke tegnet ind på Bilag 2.  

 

36  Der står, at Lokaludvalget afholder 

Sankt Hans. Nej, det er 

Christianshavns Beboerhus, der har 

afholdt arrangementet i mange år.  

 

41 Overflødige hegn og låger kan 

fjernes. Dette gælder f.eks. 

trådhegnet mod Langebrogade. 

Eksisterende hegn og låger renoveres 

løbende.  

 

- Hvorfor skal hegn langs 

Langebrogade fjernes? Vi 

mener, at det skal beplantes til 

en hæk og det giver mening, da 

det forhindrer op- og nedgående 

hunde- og mennesketrafik på 

volden. Desuden hygger en 

hæk.  

 

- Hvor er de overflødige hegn og 

låger?  

 

- På bilag 3 er vist, at hegnet skal 

beplantes.  

 

41 På den bemandede legeplads kan der 

opsættes svagere belysning, hvor der 

nu er en projektør. Belysningen skal 

tilgodese uorganiseret leg.  

 

Godt, men vi foreslår, at projektøren 

på den bemandede legeplads 

udstyres med en bevægelsessensor, 

så lyset tændes, når der er personer 

på legepladsen. 

 

42 Vandposter* Der kan etableres 

vandposter langs løberuter, og 

eksisterende kan renoveres.  

 

Vi foreslår, at der også kan 

installeres en vandpost ved 

fritløbsområdet, så hundene kan få 

vand. 

  

44 Biodiversiteten kan styrkes gennem 

opsætning af fuglekasser og 

insekthoteller. Kvasbunker og dødt 

ved kan ligeledes efterlades i 

områder, hvor der er en tættere 

Godt!  
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bevoksning, da det vil være til gavn 

for småfugle, svampe og insekter. 

Det anbefales, at kvasbunkerne 

bliver permanente, da man ellers 

risikere at ødelægge levestedet for de 

dyr der har etableret sig deri.  

 

44 Opvækst langs vandkanten i 

Enveloppeparken ryddes, så udsigten 

til voldanlægget bevares.  

 

Vi synes godt, der kan stå enkelte 

buske langs vandet. Det giver liv og 

variation og beplantning dæmper 

støjen fra trafikken.  

 

44 Der kan etableres flåder, hvor 

vandfugle kan yngle og raste. Der 

kan maksimalt etableres tre flåder i 

Stadsgraven.  

 

Godt!  

45 Arealer med en stor rekreativ 

aktivitet  

Arealer med en stor rekreativ 

aktivitet plejes som brugsplæne. Det 

gælder bl.a. for græsarealerne i 

Enveloppeparken der plejes som 

brugsplæne, da arealerne især 

anvendes til rekreative aktiviteter og 

derfor kræver en vis robusthed. 

Arealer kan omlægges, hvis de 

rekreative og driftsmæssige forhold 

tillader det. 

 

Enveloppeparken er ofte så nedtrådt, 

så i stedet for at klippe græsset kan 

der laves Slået Græs, og der kan 

laves ”bede” med højt græs og 

blomsterenge med planter, som 

vokser frit som Fælled Græs. 

46 Hækken og trådhegnet, mod 

Krudthuset ved fritløbsområdet for 

hunde, kan nedlægges. På denne 

måde skabes der bedre visuel 

forbindelse mellem de to områder.  

 

Dette er ikke ønskværdigt, se 

ovenfor.  

46 Bevoksningen på Panterens Bastion 

har en skovkarakter. Bevoksningen 

bevares tæt og fuldkronet, og 

hækken omkring ’skoven’ kan 

nedlægges.  

 

Vi ønsker at hække bevares, hvis de 

er med til at øge biodiversiteten.  

Hækkene skal ikke fremstå klippet, 

men vokse vildt. 

47 Enveloppeparken Opvækst langs 

vandkanten ryddes, så der er frit 

udsyn over på voldanlægget.  

 

Vi synes godt, der kan stå enkelte 

buske langs vandet. Det giver liv og 

variation og beplantning dæmper 

støjen fra trafikken.  
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Vi har vedlagt et høringssvar fra Christiania, som vi beder om, indgår 

i den videre proces. 

 

Med venlig hilsen 

 

Poul Cohrt, 

formand 

 

 


